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Několik otázek pro předsedu 
Loni středisko Hluboká družstva Zderaz se sídlem 
v Proseči u Skutče získalo ocenění Skokan roku 
v kategorii ČESTR v rámci soutěže Mléčná farma 
roku. Ocenění získali za meziroční zlepšení v konkurenci 
63 farem. Zeptali jsme se předsedy představenstva 
Ing. Milana Třasáka a zootechničky Evy Ročkové na 
změny, které se podařily k dosažení tohoto úspěchu. 

Prosím představte ve stručnosti podnik? 

Zderaz, zemědělské družstvo hospoda
ří na okraji českomoravské vrchoviny 
u přírodní rezervace Toulovcovy Maš
tale, na výměře 1912 ha zemědělské
půdy, z toho je 493 ha TTP a 12 ha sadu
s černým rybízem. Družstvo má zamě
ření na klasickou rostlinnou produkci,
živočišnou produkci a výrobu elektřiny.
Produkce rostlinné výroby je orien
tována na pěstování plodin pro kr
mivovou základnu pro chov českého
strakatého skotu a bioplynovou stani
ci a také na pěstování tržních plodin
včetně 130 ha brambor. 
V roce 2012 jsme vybudovali a zpro
voznili ve středisku Hluboká bioply
novou stanici o výkonu 720 kW, kte
rá do distribuční sítě dodává okolo
4,8 mil. kW ročně.

V průběhu let 2017 až 2020 jsme ve 
dvou etapách provedli kompletní re
konstrukci farmy Hluboká, kde nyní stojí 
dvě produkční stáje s dojírnou 2 x 16, 
porodna a dva teletníky. Do této doby 
jsme měli dojnice ustájené ve středisku 
Zderaz, kde bylo celkem 300 kusů a ve 
středisku Hluboká, kde jich bylo 200. 
Po zmíněné rekonstrukci se všechny 
dojnice a telata soustředily do nové 
farmy v Hluboké, kde aktuálně chová
me celkem 580 dojnic. V teletníku pro 
nejmladší kategorie je kapacita pro 
60 telat, která se zde obvykle zdrží tři 
týdny. Poté se přesunou na skupinovou 
odchovnu s krmicími automaty. Zde se 
nachází da Iších 150 zvířat. Po třetím mě
síci věku se jalovičky přesouvají na farmu 
Hněvětice s kapacitou 400 zvířat. Tady 
následuje odchov až po vysokobřezí ja-
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Dojnice v nové stáji 

lovice. Býčci putují na výkrmnu ve Štěpá
nově, kde se nachází asi 340 zvířat. 

V jakých ukazatelích jste se zlepší/i 

nejvíce? 

Pokolikáté jste se přihlásílí do soutěže 

MFR, kdy došlo k samotnému zlepšení? 

Do soutěže se hlásíme každý ročník. 
Ke zlepšení došlo v roce 2021, kdy se 
všechny dojnice sloučily do nově po
stavené vzdušné stáje v Hluboké. 

Lepších výsledků jsme dosáhli ve všech 
ukazatelích, nejvíce však v T + B (tuk 
a bílkovina) a v nádoji. V obou přípa
dech bylo zlepšení o 9 %, tj. z 24 I na 
26 litrů na dojnici. U T + B z 1,81 na 
1,99. Stále pracujeme na dalším zvyšo
vání nádoje. 

11 :30-13:oo Registrace a oběd PROGRAM 

13:00-13:15 Zahájení 
Ing. Jiří Burdych, MBA o·

13:15-13:45 Perspektivy chovu dojnic v ČR 
ve světovém kontextu 
Ing. štepán Kala, MBA, Ph.O <.ilúZEI 

13:45-14:45 Úskalí a výzvy managementu stáda dojnic 
MVDr. Ondřej Bečvář 

14:45-15:15 Přestávka 

15:15-16:15 Panelová diskuse se čtyřmi chovateli dojnic 
plemene české strakaté a holštýnské 
MVDr. Václav Osička @;'t11!:PROG111:s 

Lukrena a.s.: Ing. Zdeněk Peksa, Ph.O., hl. zootechnik, plemeno es 

ZD Třebelovice - družstvo: Ing. Tomáš Křivan, hl. zootechnik, plemeno CS 
Meclovská zemědělská, Agro Staňkov, Agroživ: 
Ing. Petr Weber, hl. zootechnik, plemeno H 
VOD Stěbořice: Holuša Ladislav, hl. zootechnik, plemeno H 

16:15-16:30 Slovo ministra zemědělství 
Mgr. Marek Výborný 9L_ 
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Online přenos: 

www.tvzemedelec.cz/mlecnafarmaroku 

16:30-17:30 Vyhlášení výsledků soutěže 
doc. Dr. Ing. Josef Kučera �-

17:30-18:00 Diskuse a závěr 
Ing. Martin Sedláček E!'e. 
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O ocenění se zasloužili oba zootechnici - Eva Ročková a Miroslav Kopecký Paralelní dojírna 2 x 16 

Jaké tedy dosahujete u českých stra

katých dojnic průměrné užitkovosti? 

Dojivost našich krav je z kontroly užit
kovosti 9184 kg. Aktuální průměr na 

kontrolovanou dojnici je 30,7 litru, tuk 

4, 12 %, bílkovin 3,61 %. O ocenění se 
zasloužili především oba zootechnici 
Eva Ročková a Ing. Miroslav Kopecký. 

Jaká opatřeni jste zaváděli? Zlepšil se 

welfare? 

Se změnou ustájení dojnice obdržely 
větší pohodlí v podobě větších postý
lek bez přeplněných skupin, lepší stá

jové mikroklima v podobě čerstvého 
vzduchu a větší přísun světla. Další 
opatření, která se zavedla, nebyla 
nákladná a týkala se většinou koordi-

nace pohybu ve stáji. Plný stůl krmení 

po celý den musí být samozřejmostí. 
Zavedli jsme čištění a nastýlaní boxo
vých loží během času dojení, aby zví
řata nebyla zbytečně rušena. 

Nové ustájení nám dovolilo separovat 
prvotelky do samostatné skupiny, čímž 
jsme předešli zbytečné rivalitě. Důleži
té bylo také posunutí šíjových zábran 

nad krmným stolem a tak podobně. 
Změnili jsme také faremního poradce, 
který nám pomohl odstranit nedostatky, 
které zastínila provozní slepota. Zaměři
li jsme se i na zlepšení kvality objemných 

krmiv, přičemž se podařilo dosáhnout 
lepší stravitelnosti a zmenšení ztrát. 
Jsme přesvědčení o tom, že především 
maximalizace pohodlí a zvýšení kvali-

ty objemných krmiv má velice pozitiv

ní vliv na užitkovost zvířat. 

Popište prosím protokol získáváni 

mléka. 

Dojnice chodí na paralelní dojírnu 2 x 16 

značky Afimilk se společným odchodem. 
Po dojení se zapíná automatický mezi pro

plach dojicích strojů, k tomu používáme 
kyselinu peroctovou. V době, kdy došlo 
ke zlepšení, nebyl v protokolu dojení za
veden pre-dip, ten jsme přidali až v roce 

2023, stejně jako práci v rukavicích. Post 
dip byl samozřejmostí již dávno. K čiště
ní struků používáme navlhčené látkové 

utěrky, přičemž na každou krávu musí být 
použita čistá. Po použití se utěrky perou 
v pračce na 95 stupňů spolu s dezinfekcí. 

Každá obsluha dojírny má na starosti 
osm krav z každé řady. Nejprve všech 
osm kusů očistí, odstříká, pak se vrátí 

k první krávě, které nasadí dojicí stroj. 
Dnes při použití predipu předchází 
těmto krokům aplikace pěny u všech 
osmi zvířat a návrat k prvnímu zvíře

ti a následuje stejný postup. Dojíme 
dvakrát denně. Směnu obslouží dvě 
dojičky a jeden naháněč. Mlezivo

vá zvířata se dojí odděleně na samo
statné původní dojírně, která přiléhá 

k porodně, kapacita této dojírny je 

pět krav. Mlezivo má tak blízkou ces
tu k telatům. Tuto dojírnu obsluhuje 

personál, který se stará o telata. 

Lukáš Prýmas 

Porážka nemocného skotu -

odpovědi na otazníky 
Po řadě diskusí jsem zjistil, jak nejasná je situace ohledně posílání nechodícího skotu na jatka. Na výročním setkání 

chovatelů holštýnského skotu jsem si proto na toto téma připravil přednášku a následně vznikl i tento článek. Ochrana 

hospodářských zvířat na konci jejich života by totiž měla být samozřejmostí pro chovatele i pro veterinární lékaře. 

úvodem je nutno sdělit, co na tuto 
problematiku říká legislativa, kterou 
upravují následující listiny: 
• zákon č. 246/1992 Sb., na ochranu

zvířat proti týrání,
• nařízení EU 1/2005 o přepravě,

• hygienické nařízení EU 853/2004.

Tato legislativa říká hlavně, že pora

něná zvířata a zvířata s fyziologický
mi potížemi nebo patologickými stavy 
se nepovažují za způsobilá k přepra

vě, zejména pokud se bez bolesti 
nebo pomoci nemohou sama pohy

bovat, mají velké otevřené rány nebo 
výhřezy, jde o březí zvířata, u nichž 

již uplynulo 90 % či více očekávané 
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doby březosti, nebo jde o samice, 
které porodily v předcházejícím týd
nu. Dále říká, že pokud je přežívání 
nemocného, vyčerpaného nebo zra
něného zvířete spojeno s jeho nepři
měřeným utrpením, provede se jeho 

porážka nebo utracení na místě, kde 

k nemoci, vyčerpání nebo zranění zví
řete došlo. Pokud chovatel hodlá pře

pravovat nemocné, vyčerpané nebo 
zraněné zvíře k porážce na jatkách, je 
povinen si vyžádat vyšetření a zhod
nocení jeho stavu soukromým vete

rinárním lékařem, který způsobilost 
zvířete pro přepravu posoudí a v pří
padě souhlasu uvede tuto skutečnost 

v doprovodné dokumentaci. 

Možnost porážky na farmě 
Z této legislativy je zřejmé, že nemoc
né chodící zvíře lze na jatka poslat 
pouze po schválení ošetřujícím vete

rinárním lékařem a že zvíře vyloučené 
z přepravy lze porazit pouze přímo na 

farmě a na auto ho vytáhnout až po 

jeho omráčení a vykrvení. 
Z pohledu praktického veteriná
ře musím říci, že možnost porážky 
na farmě značně zlepšila wellfare 
a pomohla chovatelům i po eko

nomické stránce. Pokud dnes stále 
existují jatka, která nechodící živá 
zvířata odváží, je jen otázkou času, 

kdy se na to přijde. Jsem moc rád, 
že tohle nelegální jednání se v mé 

li 

praxi už několik let nevyskytuje a že 
můžeme zvířatům dopřát odchod 
z tohoto světa bez zbytečného utr
pení. V naší praxi dozorujeme okolo 
200 faremních porážek ročně a ce
lorepublikově jich bylo provedeno 

v roce 2023 skoro 7 tisíc. Nejčastěj
šími diagnózami takto poražených 
zvířat u nás byly ruptury pánevních 
vazů (rozčísnutí) spolu s dalšími 
traumaty končetin, které následo

valy neléčitelné poporodní ulehnu

tí. Dále jsou zajímavým řešením pro 
neotelitelné krávy, u kterých není 
vhodné provést císařský řez. V této 
situaci je snadným řešením vyříz
nout tele ihned po poražení matky. 
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